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Udkommer igen primo marts  2016  

Afs. Talerøret – Kirkehældevej 11, - 4945 Femø 
 

 
 

http://www.femo.dk 

Dette blad uddeles til alle, der er 
Fastboende på Femø. 

Løssalg: 
Havnehøkeren på Femø 

Alice Is og Pølser om sommeren 

Begivenhedskalender for vinteren 2015 

 

December Januar Februar 

Lørdag d. 5.  
Julemarked, Præstegården 14-17 

Fredag d. 15. 
Fællessang, Præsteg. kl. 14-16 

Fredag d. 12. 
Fællessang, Præsteg. kl. 14-16 

Mandag d. 7. 
Åbent hus på Højriis kl. 15-17 

Søndag d. 24. 
Gudstjeneste 

Søndag d. 14. 
Gudstjeneste kl. 13.30 

Lørdag d. 12.�
Gløgg hos Smeden i Sønderby 10 

Lørdag, d. 30. kl. 8.30�
Rævejagt m/gæster 

Lørdag d. 20. 
Gen.f. FIF Femø kro kl. 13.00 

Tirsdag d. 15. 
PC klub kl. 19 Facebook 

 Lørdag d. 20. 
Fastelavn, Femø kro kl. 14.00 

Fredag d. 18.12. 
Fællessang, Præsteg. kl. 14-16 

 Lørdag d. 20. kl. 10 
Generalforsamling FJF 

Torsdag d. 24. 
Gudstjeneste kl. 9.30 

 Lørdag d. 27. kl. 8.30  
Rævejagt m/gæster 

5. juledag tirsdag d. 29. 
Børnenes juletræ på Femø kro 

   

Fejl og mangler forekommer, følg med på de sorte tavler, Facebook og hjemmesiden femo.dk 

 
Kom til JULEMARKED i  

 
Præstegården lørdag d. 5. december kl. 
14.00 - 17.00.  Her vil være boder med al-
skens juleting.  
I den pyntede julestue vil der være mulig-
hed for at købe varme drikke og æbleski-
ver. 

Børnenes Juletræsfest  

afholdes i år 5. juledag på Femø Kro kl 19.00.  
Traditionen tro med julesalmer, dans om træet, godteposer, sodavand, 

gløgg og æbleskiver, amerikansk lotteri og sanglege. 
Pris pr voksen 25 kr. Børn gratis entre. 

Tilmelding til Linda Boesen tlf 61759061. 
Håber rigtige mange vil deltage, både børn som voksne  

Alle er velkomne. 
 NR. 4 - 2015 19. årgang Løssalg 35 kr. 
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I dette blad kan du blandt andet læse: 
· Beretning fra Femø Beboerforenings formand 
· Nyt fra Høkeren 
· Interview med Torben Frederiksen 
· Arne Andersens tanker om at blive ældre 
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Femøbussen          Telebus 
Ruten køres af:    
Vognmand Ole Andersen, Femø 
Tlf. 54715040      40280040 

Gratis kørsel  
Hverdag undt. lørdage, 

Ikke 24/12, 31/12 og 5/6 

Vi tager forbehold for 
ændringer af køreplanen. 

Når Femøsund sejler særplan, kontakt da  
Ole Andersen i god tid før afgang. 

Femø ankomst      08:00 10:15 12:20 *13:00 14:45 16:45 *17:00 

Femø afgang  # 06:05  # 08:20 10:25 12:50  14:50 16:50  

*) Kører på onsdage fra uge 40 til og med uge 13 
Bestilling af kørsel foretages senest 1 time før færgens afgang mandag til fredag mellem kl. 08.00-12.00  
#)Turene kl.  06.05 og kl. 08.00/8.20 skal dog bestilles dagen før, de skal benyttes. 

 
'Talerøret' udkommer 4 gange om året,  
1. tirsdag i marts, juni, september og december. 

Udgives i overensstemmelse med  Femø Beboerforenings vedtægter. 
Redaktionen arbejder uden vederlag.  
Redaktionen påtager sig intet ansvar for eventuelle trykfejl. 
Indtægter til dækning af omkostninger søges gennem frivillige bidrag samt 
annoncer. 
 
Bladet omdeles til alle fastboende på Femø  
og medlemmerne af Femø Beboerforening. 
 
Hvis Talerøret udebliver eller ved fejl  
kontakt Marie Jakobsen på tlf. 2021 0260. 
  
Til udenøs medlemmer og abonnenter kan bladet blive  
sendt til adressen. Forsendelse: 70 kr. årligt. 
Abonnementet koster 125 kr. årligt. 
Medlemskab af Femø beboerforening koster 150 kr.  
og inkluderer et gratis abonnement. 
 
Deadline for indlæg, annoncer og meddelelser:  
10. februar—10.maj—10.august—10. november 
 
Indlæg modtages på taleroret@gmail.com eller papir:  
Marie Jakobsen, Præstevangen 17, 4930 Maribo. 
Redaktionen forbeholder sig ret til at redigere og forkorte  
det indsendte materiale. 
Billeder og illustrationer modtages gerne, men vær  
opmærksom på andres eventuelle copyright. 
Redaktionen hjælper med at skrive, når der er behov for det. 
 

Censur er ikke ønskværdigt, men ethvert indlæg, der 
henvender sig direkte til navngivne personer, bringes  
side om side med den omhandlede persons besvarelse. 

Kontaktnumre  
 
Femø Is & Pølsebod:              4046 0970 
Femø Kirke: Se kirkesiderne s. 10 og 11 
Femø Kro- & Kursuscenter: 5471 5009 
Havnefoged:                            2360 3032 
Havnehøkeren:                       5043 4282 
Højriis – Bridge og Galleri:   5556 3114 
 
Læge: Niels Svensson,             5471 5005. 
Telefontid:     man., ons., tors., fre. 8 – 9;              
Konsultation: man., ons., tors., fre. 9 – 10; 
tirs. 17 - 18 
Postservice: Kontakt postudbringningen 
   hverdage 8.30 – 9.30                
    4080 7173 
Færgens pladsreservation: 
Tlf:                5950 5075  eller 
www.lollandfaergefart.dk 
Vælg online bestilling og  
vælg Femøoverfarten. 

Femø Beboerforenings bestyrelse: 
 
Jørgen Larsen      5121 4485     Formand 
Ulrik Andreasen      Næstformand 
Lis Christoffersen      Kasserer 
Chris Grube Petersen  
Henning Grenaae 
Marie Jakobsen  
Ove Roug 
Bank:    Jyske Bank 
   0693-0000080799 
   Cvr 29866600 

Redaktionsgruppen: 
Marie Jakobsen, ansvarshavende 
Laura Bisted Jacobsen 
Inge-Lise Bisted 
Vagn Pedersen 
Teknisk konsulent: Søren Schack Hansen 
Salg af annoncer: Torben Lejre 
 
Oplag: 300   Tryk: Talerøret 

Fra den 1. januar 2016 vil prisen være: 
 
2,25 kroner pr. mm. i højden pr. spalte. 
Rabat på 25 procent gives ved fire  
løbende annoncer. 
Ved tegning af større annoncer gives 
yderligere rabat efter aftale.  
 

Annoncepriser  
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Beboerforeningen Femø 
Formand 
Jørgen Larsen 
Ll. Strandgårdsvej 15 
51214485 
 

Idrætsforeningen 
Formand Peter Warnar 
Madsens Vænge 2 
5471 5085 

Jagtforeningen 
Formand Flemming Bech 
Askhavnsvej 
5471 5177 

Juletræskomitéen 
Ved Linda Boesen 
Issemosevej 20 
5472 1050 

Femø Havns Bådlaug 
Formand Henning Grenaae 
Askhavnsvej 16 
3670 6398 

Lokalhistorisk Arkiv 
Arkivleder Palle Sørensen 
 
E-mail: 
femoearkiv@gmail.com 
Kirkehældevej 29 
4097 3640 

Pensionistforeningen 
Formand Alice Sigurskjold  
Høkerstrædet 2 
5471 5192 

Femø Vandværk  
Formand Vagn Pedersen 
Damstrædet 6  
5471 5401 

Sønderby Vandværk  
Formand Søren Schmidt 
Askhavnsvej 9 
4930 Maribo 
3641 3158 

Femø Skoleforening 
Hanne Geertsen 
Askhavnsvej 77 B 
5490 9050 

Ll. Strandgårds Grundejerforening 
Formand  
Stig V. S. Hansen 
4242 0388 
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 Femø Museum ved 
 Annelise Svensson  30608280 
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Arne B. Johansson Hans Henrik Bardram Morten G. Hansen og                         
Malene Hessov 

Alice S. Sigurskjold Hans Peter og Susanne Juel Nancy og Niels J. Jensen 

Annemette Jensen Hans Henrik Petersen og 
Marianne Hassø 

Niels Henrik Roug og  
Helen Ingerslev 

Agnete og Tage Andersen Helga og Peder Frederiksen Niels Troels Hansen 

Anne og Birgit Lund Nielsen Heidi Nübling,  
Thilo Scheurmann 

Niels og  Annelise Svensson 

Arne og Edith Andersen Henning og Anna Grenaae Ninna og Per Nielsen 

Aase Maj Frühwirth Henrik Øhl og Linda Bielefeldt Ole og Birgit Bryde 

Benny Ringtved Ib og Gerda Rommelhof Ole og Mariann Wovern 

Bente Lorentzen Jens Erik og Lone Kistrup Ove og Aase Anthonsen 

Bente Engelbrecht Jeanette B. Dalsgård Ove Roug 

Birthe Gisela Havsland 
Bjørn Bo Havsland 

J. K. Hansen Peder Johansen og  
Susanne Lundvald 

Birgitte Dahl Iversen Jette og Børge Hansen Palle og Erica Sørensen 

Birthe Lily Jespersen Joos Jerne og Maj Fagerberg Per Høy 

Bjarne Bech Jørgen Lauge Laugesen Pia Køppen 

Carsten og Lone Vindnæs Kaj og Lene Larsen Poul Vestervig Poulsen 

Dorte Krøyer og             
Ole Willersted 

Karen og Gert Olsen Poul og Jette Rosenberg 

Dorthe Carstens Kirsten Bendtsen Poul Tage og Annie Fogt 

Ebbe og Evald Andersen Kirsten Laursen Sisseli og Nils Krogh 

Ebbe Jacobsen og          
Inge-lise Bisted 

Kirsten Bøttiger og 
Peter Heiberg 

Sonja og Henning Olsen 

Edith og Niels Grymer Kirsten H. .Meisner                     
og Preben Hansen 

Sophie Gammeltoft          
og Erik Peter Hegnhøj 

Eileen Christensen           
og Asger Thomsen 

Kirsten Jeppesen Steen Bang 

Elly Hansen Kjeld Christensen Stig V. Hansen og 
Ann-Mari Aggergaard 

Emmy og Søren Jensen Knud Henrichsen Susanne og                  
Flemming Westen 

Erik og Vivi Andersen Lis Rye og Jørgen Larsen Søren Larsen/Nina Bryde 

Esben Roug Lis Gyemose 
Mads Mik Strandgaard 

Søren Carl Strande 

F. Jensen Lise og Søren Schmidt Tommy Olsen og 
Ann Thystrup Jensen 

Finn og Lone Løndal Lissi Maj og Thorkild Kirk  
Simonsen 

Torben Engelbrecht-
Vindnæs /Anni Vindnæs 

Finn Madsen Marianne Kyhl Engelhardt Torben og Lis Lejre 

Finn  og Maria Andersen Marianne og Ulrik Andersen Tove Bjørnum og            
 Jan Klingenberg Bech 

Finn Pedersen Marianne Andersen 
Børge Christensen 

Tove Skovbo Kristensen 

Georg Brack og   
Krista Hyldmar 

Marie Jakobsen Ulla Lund 

Grethe Holmgaard Michael og Anette Bjørneborg Vagn og Ritta Pedersen 

Grethe Østergaard Nielsen Mette og Peter Houmøller Yvonne og Palle Larsen 

Hanne N. Carlsen 
Ernst H. Brejner 

Michael og Sandra Santana Gitte Nygaard Hansen og 
Hans Chr. Hansen 
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2021 0260 Deadline for næste nummer af Talerøret er den 10. februar.     

 
Papirskraldespand: Hver 4. uge. 
Dagrenovation Nørreby: Lige uger   
Dagrenovation Sønderby: Ulige uger  

 
Storskrald:   1/4 - 31/10   Onsdage 15  -  17 
   1/4 - 31/10  Lørdage 10 - 13 
1. lørdag i mdr. 1/11 - 31/3 Kl. 10 - 13 
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Opslagstavlen 

ÆSKELØRDAG  

Er du interesseret i at lave æsker, samles vi i 
Præstegården lørdag d. 16. januar, hvor vi skærer 
pap til en æske, limer og beklæder efter bogbin-
dermetoden. Nogle fortsætter med de æsker, som 
blev startet op i efteråret. 
Jeg medbringer materialer, hvis du ikke selv har. 
Vi starter kl. 9.30 og slutter kl. 16.00. Husk mad-
pakke, der vil være kaffe og te. 
Måske bliver vi enige om en dato mere inden 
foråret, når vi samles. 
                                                      Erica Sørensen  
                        Kirkehældevej 46, tlf. 61 78 36 40 

Lokalhistorisk Arkiv 

Aktiviteterne på arkivet i efteråret 
har primært været en fortsættelse 
af registrering og arkivering af ar-
kivets mange arkivalier i databasen 
Arkibas.  En del indscannede bille-
der er det nu muligt at se på arki-
vonline.dk. 
 
Arkivet har fra Femø Menigheds-
råd fået overdraget den originale 
håndskrevne udgave af Niels Sten-
feldts bog fra 1931 Træk af Livet 
på Fæmø i svundne Tider.  Bogen, 
der nu er blevet scannet, er fyldt 
med spændende kort, foto af land-
skaber, huse og gårde fra 1930/31.  
Kommunelærer, cand. phil. Niels 
Stenfeldt boede i København og 
havde ingen relation til Femø. Kun 
en dyb interesse for lokalhistorie 
bevirkede, at han skrev en række 
lokalhistoriske bøger deriblandt 
bogen om Femø, ligesom han 
skrev om Askø og Fejø. Han har 
overvejende benyttet skriftlige kil-
der på rigsarkivet og landsarkivet.  
På arkivaftenen den 9. december er 
det muligt at se den smukke bog 

og få en snak om indholdet. Vi 
holder en lille julequiz ”Hvem 
kender Femø bedst ?” og lidt jule-
hygge. 
 
I sidste nummer af Talerøret blev 
den flotte skibsmodel skænket af 
Kjeld Christensen omtalt.  P. O. 
Hansens jagt hed Falken og ikke 
Fremad. Kjeld bor Askhavnsvej 4 
og ikke i nr 2. som der også fejlag-
tigt blev nævnt. Fremad var Au-
gust Merkels skib, som senere blev 
overtaget af hans søn Egon Mer-
kel.                 Palle Sørensen 

P.O.Hansens jagt hed Falken 

 Tak for opmærksomheden    
 ved min 70 års fødselsdag. 
   
  Ebbe Jacobsen 

 
        Femø er ikke så stor 
        men den er der. 
        Brug vort eget postnr.  
        4945 Femø 
        og vis at de bor der. 
        Kærlig hilsen KH 
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��������Redaktionens indspark 
Endnu et år er snart gået. Det har 
været et meget begivenhedsrigt og 
succesfyldt år. Der har været arbej-
det hårdt på mange fronter med 
megen frivillig arbejdskraft. Det 
kan man læse lidt mere om i For-
mandens indlæg på side 4. Men 
frem for alt et stort tillykke til 
Femø og os alle med bevarelsen af 
færgen og etablering af Fibernet 
til næste år! 
Mange har været initiativrige og 
sørget for rigtig mange spændende 
og sjove aktiviteter og arrangemen-
ter, så vi behøver absolut ikke kede 
os. 
Vi har også kunnet sige velkom-
men til nye beboere, mere eller 
mindre faste. Senest kan vi sige 
velkommen til 3 nye beboere på 
Højriis. Det bliver spændende at se, 
hvad de ”finder på”. Desværre har 
vi også måttet sige farvel til nogle 
markante personligheder (se inde i 
bladet) 
FBF’s bestyrelse har i år fået etab-
leret en Facebook side ”Femø 
hvor himlen kysser jorden”, hvor 
der har været præsenteret  

mange billeder, invitationer m.m. 
Interessen for denne side har været 
overraskende stor, ikke så meget på 
Femø, men ude i den store verden. 
Så måske skulle vi fastboende tage 
udfordringen op – ikke kun med 
Linedance, som Formanden skriver 
om. 
Som hvert år følger der et girokort 
med blad nr. 4. Priserne er uændre-
de fra 2015. Vi håber, at mange vil 
støtte vores arbejde på Femø ved at 
blive medlem af FBF og dermed 
også få Talerøret eller blive abon-
nent af Talerøret. Husk tydeligt at 
tilkendegive, hvad I betaler for og 
hvilken adresse I skal have leveret 
på. 
Måske er der drillenisser i Talerø-
rets redaktionslokale ?? I hvert fald 
har vi været udsat for en del tekni-
ske drillerier i forbindelse med 
udarbejdelsen af dette nummer. I 
2015 fik Talerøret ny redaktion. I 
2016 håber vi på nye computere! 
Det er dejligt, at mange har vænnet 
sig til at bruge  
taleroret@gmail.com, og at dead-
line bliver overholdt. 

Pengene kan også overføres til FBF’s konto:  
Jyske Bank 0693 0000080799 

Vi er klar til og glæder os til Talerørets 20. sæson. 
Redaktionen ønsker alle en glædelig jul og et godt nytår ! 

3 Redaktionens indspark 

4 Formandens indlæg 

5 Ellys barnebarn gift på 
Femø 

6 Høkeren er klar til 
julehandlen 

7 Nekrologer 

8 50 års jubilæum 

9 Nyt fra Femø 
Idrætsforening 

10 - 11 Kirkebladet 
Beretning fra 
Menighedsrådet 

12 Nye kræfter på Højriis 

13 Om at bli’ gammel 

14 Naturpleje på Femø 
Sletter 
Lille Frida forsvandt 

15 Nyt fra Femø 
Jagtforening 

16 - 17 Annoncer 

18 Opslagstavlen 

19 Foreninger 
Fadderskaber 

20 Begivenhedskalender 
Julearrangementer 
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Optimismen breder sig på Femø, 
og det bør vi nyde. Der er mange 
gode grunde til at se lyst på tinge-
ne. 
Jeg er startet med at deltage i et 
kursus i linedance på kroen. Kurset 
blev oprettet d. 22. sep. i år.                             
Vi er 12 på holdet, 8 kvinder og 4 
mænd, og jeg er helt sikker på, at 
jeg var en af de dårligste i starten, 
og jeg følte mig mest af alt som en 
elefant i en glasbutik. Det var lige-
som, der var lidt for lang vej fra 
hovedet og ned til benene, som jo 
gerne skulle være lidt med. Men 
her er det, at den første del af min 
optimisme kommer ind i billedet, 
da det er begyndt at gå betydeligt 
bedre, i hvert fald efter min egen 
vurdering. Og det betyder jo, at 
man somme tider med fordel kan 
kaste sig ud i noget, som ikke lige 
er til ”højrebenet” - eller det ven-
stre for den sags skyld. 
 
Fibernettet er en realitet 
Vi har nu endelig på Femø, efter 
en periode med kampagne fra Fi-
bia opnået, at der er så mange til-
meldte husstande på Femø, at det 
nu er en realitet, at der bliver gra-
vet fibernet ned på øen.                                            
Der er jo, som mange ved, både i 
beboerforeningen og ude på øen i 
det hele taget, gjort et meget stort 
stykke arbejde, for at dette skulle 

lykkes for vores ø. Tak til alle for 
denne indsats.                                                                                                        
Vi er vist alle sammen enige om, 
at det er en meget vigtig ting for 
vores ø, at dette fibernet bliver en 
realitet i sommeren 2016. Både 
med hensyn til erhverv på Femø, 
tiltrækning at nye beboere i forbin-
delse med hussalg, hvis man øn-
sker at arbejde hjemmefra, og selv-
følgelig også ved udlejning af 
sommerhuse. 
 
Så er der ro på færgen 
Vi har også her i efteråret opnået, 
at der bliver mere ro om vores fær-
ge i en periode.                                       
Efter et år med udarbejdelse af vo-
res visioner for Femø, som ligger 
til grund for vores fremtidige fær-
gefart, og efterfølgende arbejde i 
færgegruppen, sammen med re-
præsentanter fra Lolland kommu-
ne, er det lykkedes at få ro på fær-
gen, i hvert fald denne byrådsperi-
ode ud.                                                                                   
Det betyder at vi bevarer vores 
færge på alle tre øer, med en rime-
lig fornuftig færgefart i det dagli-
ge. Det blev samtidig ønsket i ar-
bejdsgruppen at få flere dage med 
sene aftenture, så man bl.a. kunne 
tage til et aftenarrangement på 
”fastlandet” uden et ekstra gebyr 
på 900,00 kr., men det lykkedes 
ikke helt.                  
Gebyret er blevet sat ned til 500,00 
kr., og stadig som et ekstra gebyr, 
oven i den normale færgebillet. Så 
det vil stadig være lidt dyrere at 
tage i teatret, biografen, til aften-
møde eller andet kulturelt arrange-
ment, når man har denne pris 
oveni.                                                                                                                          
Denne prisændring træder i kraft i 
det nye budgetår.                                                                                                         
Vi kan, som det er nu, stadig tage 
til aftenarrangementer mandag, 
onsdag og fredag uden, at det ko-
ster mere end den normale færge-
billet. 

Endnu et valg på kroen 
I forbindelse med bevarelsen af 
vores valgsted på Femø, som er 
bemandet med Femøboere som 
valgstyrere, er vi klar på kroen, når 
der er afstemning til EU-valget, d. 
3.december 2015.                                           
Det er meget vigtigt for livet på 
øen, at vi bevarer vores valgsted - 
også i fremtiden. 
 
Så er det jul 
Vi har i bestyrelsen valgt at videre-
føre traditionen med et julearran-
gement på kroen d. 28. november. 
Sidste år markerede vi samtidig 
Femø beboerforenings 40-års jubi-
læum.  
I år bliver traditionen med jule-
marked genoptaget. Denne gang 
på Præstegåden. Datoen for arran-
gementet er d. 5. dec. kl. 14.00 - 
17.00, og det er Chris, som er initi-
ativtageren til dette arrangement.                                                                                              
Alle, som har lyst til at have en 
bod, er opfordret til at melde det til 
Chris for at få en plads i Præste-
gården på denne dag.                                                                                                            
Medlemmer fra Beboerforeningen 
vil være til at træffe i den til dagen 
pyntede julestue, hvor der vil være 
mulighed for at købe varme drikke 
og æbleskiver. 
 
Mødekalenderen er fyldt 
Vi har i øjeblikket en del møder i 
fartplansudvalget, hvor Chris og 
undertegnede deltager sammen 
med repræsentanter fra færgerne 
og færgeledelsen og selvfølgelig 
repræsentanter fra de to andre øer, 
Askø og Fejø.                                                                                                                   
Det er noget som gentager sig på 
denne tid hvert år, hvor vi i fælles-
skab indretter færgeplanerne, så de 
bl.a. passer så godt som muligt 
med de nye busplaner, som træder 
i kraft i det nye år.                                                                                                   
På disse møder justerer vi også de 
forskellige datoer for arrangemen-
ter, som har betydning for den 

Nyt fra Femø Beboerforening - formandens indlæg 
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Her skal Ringtved-annoncen være 
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oveni.                                                                                                                                          

det nye budgetår.                                                                                                         

3.december 2015.                                           

ativtageren til dette arrangement.                                                                                                                                                                       

gården på denne dag.                                                                                                                                                                     

Askø og Fejø.                                                                                                                                                                                             

i kraft i det nye år.                                                                                                   

samordnede færgedrift øerne imel-
lem, bl.a. Turismens Dag på alle 
tre øer, som vi traditionen tro har 
med på færgeplanerne.  
Efter endt arbejde i den nedsatte 
færgegruppe, hvor mange ting er 
blevet endevendt i forbindelse med 
vores fremtidige færgefart, er det 
blevet vedtaget, at vi udover fart-
plansmøderne, skal mødes ca. en 
gang i kvartalet med den samme 
kreds som på fartplansmøderne. På 
disse møder kan alt tages op, som 
kan være med til at forbedre vores 
fælles færgefart. På møderne kan 
der deltage repræsentanter fra øer-
ne afhængig af, om det drejer sig 
om økonomi, specielle forhold for 
landbrug, erhverv m.m. 
Vores sidste møde i Ø- kontaktud-

valget var d. 17. august, her frem-
lagde vi den udarbejdede rapport 
med forslag til den fremtidige fær-
gefart. Vores næste møde har i 
skrivende stund ikke været afholdt, 
men er d. 16. november. På disse 
møder, hvor Chris og undertegne-
de deltager, er der, ud over repræ-
sentanter for øerne, repræsentanter 
for Klima, Miljø og Teknikudval-
get og direktøren for dette område. 
 
Genbrugsplads skudt til hjørne  
I forbindelse med den omtalte 
”elefant i glasbutikken”, som jeg 
startede indlægget med, kunne vi 
måske også i bestyrelsen have tak-
let vores projekt med at få en varig 
afklaring om en fremtidig gen-
brugsplads på Femø bedre.                                                                                                       

Projektet er i øjeblikket skudt lidt 
til hjørne, men vi har absolut ikke 
opgivet at få dette projekt på skin-
ner med en varig løsning for 
Femø.                                                                                                                           
Det har ikke været en særlig nem 
opgave at få dette projekt til at lyk-
kes, men som jeg også har skrevet 
de to foregående år, hvor jeg har 
skrevet indlæg som formand, skul-
le det gerne være en realitet til for-
året, og denne gang skulle det ger-
ne være foråret 2016 som en af-
slutning af dette projekt.                                                  
Der er mange ting at tage hensyn 
til på vores lille ø, og der er ingen 
af os, der har glæde af, at nogen 
føler sig tromlet eller overset.    
   
                                 Jørgen Larsen 

Lørdag den 10. oktober holdt vi 
vores bryllup på Femø. Vi var 
heldige, at vejret var med os, og 
solen skinnede hele dagen - den 
garanti har man jo ikke nødven-
digvis, når man vælger at holde et 
efterårsbryllup.  
Til daglig bor vi i Odense, men da 
vores ferier ofte går til Femø, og 
da mine (Hannes) forældre, mor-
mor og morfar, oldeforældre og 
sandsynligvis flere generationer 
længere tilbage er blevet viet på 
Femø, syntes vi, det var oplagt at 
fejre vores bryllup her.  
Vi havde en skøn weekend med 
88 gæster, som alle tog Femø til 
sig og formodentlig, for manges 
vedkommende, ønsker at besøge 
øen igen. Vi vil gerne sige tak til 
Pia Pape, Pia og Asger og alle I 
andre femøboere, som var med til 
at gøre dagen helt uforglemmelig 
- hvad enten det var i kirken, på 
kroen eller Arne i prærievognen. 
Vi kunne ikke have ønsket os det 
bedre eller anderledes - et drøm-
mebryllup vi aldrig glemmer.  
 
Hanne (Elly Hansens barnebarn) 
og Claus 

Ellys barnebarn gift på Femø i strålende vejr 

Brudeparret kunne ikke have ønsket sig bedre vejr til deres romantiske efterårs-
bryllup og tur i prærievogn med Arne som  kusk. (Læs Arnes indlæg s. 13) 
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Høkeren er klar til julehandlen 

I vor første efterårsmåned, nærme-
re betegnet 10 september, havde vi 
besøg af ældresagen fra Ravnsborg 
- Højreby afdelingen, en rigtig fin 
eftermiddag. På dagen blev der 
lagt op til at vi (Femøboere) skulle 
komme med forslag til, hvad der 
kunne blive en god aktivitet på 
øen. Valget faldt med flertal på 
sangeftermiddage. Efterfølgende 
er Femø menighedsråd gået med i 
arrangementet, så det er altså et 
samarbejde imellem Ældresagen 
og Femø menighedsråd. Konceptet 
er, at vi får brugt vore stemmer, 

men nødvendigvis ikke kun til at 
synge med, det er lige så meget det 
sociale samvær, der er i fokus, 
med andre ord, har du ikke en tone 
i livet, så mød alligevel op, og lad 
os hygge os sammen. Det skal lige 
tilføjes, at Ældresagen sørger for 
nye sangbøger, den nye bog hed-
der ”Senior-sangbogen” og glæd 
jer, den er bare god. Ved samtlige 
arrangementer vil menighedsrådet 
sørge for kaffe og kage og hvad 
der ellers hører sig til. 
                               
                                    Sonja og Lis                                       

Dette efterår er da et usædvanlig et 
af slagsen, træernes efterårsløv 
med dets fine farvespil er ren ny-
delse, og vi nyder vel alle, at vi 
ikke skal slås med store vinterfrak-
ker, støvler, sne og sjap. 
I butikken synes vi, at der er en 
smule mere handel end de foregå-
ende år, og i skrivende stund er vi 
ved at rigge cafebord til, så man 
fremover kan få sig et lille hvil i 
Høkeren - med eller uden kaffe.  
 
Ove og Jørgen har netop lagt sidste 
hånd på en ny trappe op til hoved-
døren, der mangler nu bare et nyt 
gelænder, som Ole smed skal lave 
og så en ny hoveddør, som forhå-
bentlig også snart bliver skiftet. 
Det tager sin tid at få ansøgningen 
om solceller igennem den offentli-
ge trædemølle. Det er temmelig 
ærgerligt, da vi er gået glip af et 
tiltrængt tilskud til butikkens øko-
nomi, for det er jo stadig sådan, at 
vi laver frivilligt arbejde om vinte-
ren, og solcellerne kunne sørge 
for, at vi ikke også skulle betale 
for at holde Høkeren i gang!  
Nu er vi bare spændte på, om det 
kan nås inden for tidsrammen af 
fristen for at bruge tilskuddet. 
 
Lugtgener i "køkkenet" er blevet 
opklaret. En manglende vandlås er 

problemet, det bliver nu løst. Så 
må vi se, hvornår og hvordan vi får 
skaffet penge til at komme videre 
med indretningen. 
 
Julen nærmer sig, og man kan fin-
de mange gode gaveideer i Høke-
ren, også nogle til nedsat pris, og 
der er jo altid bytteret i Høkeren. 
F.eks. har vi nogle rigtig fine stjer-
ner til elektrisk lys, som kan ind-
købes til langt under den pris, man 
ser andre steder, og så er der nogle 
kønne, danskproducerede fyrfads-

stager, som også kan købes i Ma-
gasin og Illum. 
Til de små har vi diverse ting i filt, 
punge, penalhuse, tasker og uroér 
til de helt små. Alt til rimelige pri-
ser og produceret i Nepal af en 
gruppe kvinder som på den måde 
kan forsørge familien og sende 
børnene i skole.  
Til sidst vil vi ønske alle, kunder 
og sparringspartnere en rigtig god 
og fredfyldt jul og et bragende 
godt nytår, samt takke alle for året 
der snart er gået.           Sussi og Bo 

Man kan finde mange gode gaveideer i Høkeren, både til store og små. 

Vi synger sammen 

Alle er velkomne ved sangaftnerne 
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                                  2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 

Jan. 54,3 35,9 60,2 35,0 26,5 93,2 41,6 15,7 32,7 32,9 63,5 61,4 53,7 
Feb. 68,2 3,2 48,7 51,5 35,2 58,6 18,6 37,4 34,4 25,1 28,4 28,7 35,0 

Mar. 20,9 7,1 29,6 36,9 45,2 41,0 47,7 52,3 34,4 21,9 9,3 14.8 18,3 
Apr. 26,6 13,4 27,9 12,6 39,5 2,5 38,3 5,9 22,4 27,7 33,1 20,9 23,8 
Maj 57,9 88,9 24,6 46,8 71,7 81,1 34,7 36,8 108,0 24,6 50,4 67,5 32,8 
Juni 108,8 39,7 60,7 56,9 28,5 112,3 18,0 66,3 47,7 65.,3 84,6 74,6 19,7 
Juli 91,5 113,0 76,0 68,4 16,3 112,3 40,2 43,2 50,2 133,3 59,6 25,3 31,0 
Aug. 22,1 25,6 96,9 63,1  75,9 50,7 97,1 19,0 124,3 154,4 42,8 12,0 82,9 
Sep. 28,1 27,6 52,1 27,7 39,3 56,5 16,0 21,7 56,0 66,2 80,1 68,6 46,5 
Okt. 101,9 38,6 71,6 45,2 47,8 30,5 69,8 45,6 43,0 35,1 46,6 64,1 78,4 
Nov. 108,2 32,2 22,6 23,9 51,3 27,1 44,4 88,1 85,9 4,5 34,9 45,3 35,8 
Dec. 24,7 39,4 48,2 61,3 46,4 40,2 51,2 52,9 66,2 76,0 66,6 59,9 91,2 
I alt 713,2 464,6 619,1 529,3 523,6 706,0 517,6 484,9 704,9 667,0 599,9 543,1 549,1 

2015 

75,9 
30,7 

40,6 
36,6 
51,1 
35,4 
41,5 
49,0 
47,7 
43,1 

 
 
 

Nedbør på Femø  

Nyt fra Femø Jagtforening 
Lørdag den 7. november  
FjF gennemførte årets store Vildt-
spil på kroen. Ca. 100 spillelystne 
medlemmer konkurrerede om de 
meget flotte gevinster under de 25 
spil og det amerikanske lotteri. Der 
var som sædvanligt en rigtig god 
stemning. 
  
Opfordring til jægere  
og lodsejere på Femø 
FjF vil igen opfordre jægerne til at 
beskytte vildtet ved at frede harer 
og høner. Vi opfordrer lodsejere 
til, at FjF får mulighed for – som i 
sidste jagtsæson – at kunne gen-
nemføre fælles rævejagter på det 
meste af øen. Lodsejere, der ikke 
ønsker rævejagt på deres ejendom 
bedes venligst kontakte FjF - gerne 
via mail. 
Ræven har bredt sig voldsomt og 
er nu den største skadevolder og 
trussel mod hønsehold og vildtet. 
Jagtforeningen vil, så snart den 
ordinære jagtsæson er slut, indkal-
de til fællesjagter på ræv og mår.  
Opfordring til deltagelse i FjF-
rævejagter vil i det nye år blive sat 
op på tavlerne og via mail tilsendt 
de jægere, der deltog i sidste sæ-
son. Først herefter bedes jægerne/
hundefolk og klappere tilmelde sig 
– helst via mail! 
FjF vil ved de fælles rævejagter 
samarbejde med Femø Kro om 
spisning efter vildtparaden. 

ER 
Som sidste år vil Femø Jagtforening arrangere flere rævejagter på Femø. 
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Naturpleje af Femø Sletter 

Min lille Foxterrier Frida forsvandt 
torsdag den 17. september 2015.  
Den efterfølgende tid har været 
turbulent. Og jeg haft mange kede-
lige oplevelser med folk, der har 
ringet og ville afpresse for penge, 
og politi der måtte ruskes op via 
medier for at reagere bare en lille 
smule. 
Jeg har ledt rigtig meget efter Fri-
da, da jeg var bange for, hun var 
faldet i brønd eller var lukket inde 
et sted. Der har været mange gis-
ninger om, hvad der var sket med 
hende.  
Der er forskel på, hvordan vi har 
det med dyr. Hunde og heste har 
altid fyldt rigtigt meget hos mig, 
det kan jeg desværre ikke lave om 
på. Det var vigtigt for mig at finde 
min hund , død eller levende! 
Jeg troede ikke, hun var taget af 
ræven, eller gået i rævegrav. Men 
jeg troede, den lille bølle kunne 

have været løbet ned for enden af 
vores indkørsel, måske  var hun 
blevet påkørt.  
Dagligt siden hendes forsvinden 
var min daglige udkigspost den 
gamle gyllebeholder, men flydelag 
var ikke tykt, så vi mente, hun 
ville ses, hvis hun var druknet 
der. Der havde været en møgbunke 
op ad muren, og havde hun været 
akrobat nok, var der risiko for det-
te kunne ske.  
En weekend blev den gamle gylle-
beholder tømt, og for at være sikre 
på, om hun var deri, blev der sat 
omrører på .  
Desværre - og gudskelov - kom 
hun til syne. Et grimt syn. Og jeg 
ville ikke tro mine egne øjne, 
tænkte det måtte være en kat. Ikke 
min lille hund. Uvisheden blev til 
virkelighed søndag den 25. okto-
ber 2015. 
Nu ved jeg hvor hun er: begravet 

alt for tidligt i haven, ved siden af 
min gamle labrador Kandis. 
Aldrig kan man gardere sig for 
ulykker. Men tror ikke, jeg nogen-
sinde tager ud at ride på hesten 
igen, uden hundene er lukket inde, 
eller med mig. 
Et stort TAK skal lyde til dem, der 
har hjulpet mig med at søge efter 
hende på Femø. 
Men jeg må på det kraftig-
ste anmode alle, der har åbne brøn-
de eller dårligt tildækkede brønde 
med gamle paller, til at få deres 
brønde tildækket. 
Jeg vil aldrig håbe for nogen, jeres 
kæledyr forsvinder, det har været 
mareridtet over alle! 
Nu har jeg vished, og livet skal gå 
videre.  
Jeg har nu kig på en lille hvalp, der 
flytter ind hos os, når den er gam-
mel nok.                     
                                               Linda�

Lille Frida forsvandt 

Lolland Kommune har forpagtet  
en del af Femø Sletter af ejeren af 
Slettergården Jesper Andersen.  
Der er sat hegn op på tværs af Slet-
teren. Det er fortsat muligt at gå  
langs kysten igennem låger både 
på østsiden og vestsiden. En del 
vegetation, specielt hybenroser, er 
blevet ryddet, og arealet er i efter-
året blevet afgræsset af får, som vil 
blive udsat igen til foråret. 
Formålet med naturplejen er at for-
bedre eller muliggøre ynglemulig-
hederne for de fuglearter, der er 
beskrevet i Natura 2000 planerne,  
For Femø Sletters vedkommende 
er det ternearterne fjordterne, hav-
terne og dværgterne, der er fokus 
på. 
Grundlaget for Natura 2000 er 
EU’s naturbeskyttelsesdirektiver, 
som består af fuglebeskyttelsesdi-
rektivet og habitatdirektivet. Di-
rektiverne forpligter EU's med-
lemslande til at bevare mere end 
200 naturtyper, 700 arter af planter 

og dyr og over 170 fuglearter. Det 
skal landene gøre ved at udpege 
særlige områder, hvor de arter og 
naturtyper, som er omfattet af di-
rektiverne, er sikret beskyttede le-
vesteder. 
På Femø indgår foruden Femø 
Sletter også Darrehøj mose i det 
fuglebeskyttelsesområde, der om-
fatter Smålandshavet nord for Lol-

land. 
Det bliver spændende at følge ud-
viklingen af ynglefugle på Slette-
ren. Desværre har det store antal 
ræve kraftig reduceret ynglende 
viber, rødben, edderfugle mm. i de 
sidste par år. Fårehegnet kan ikke 
holde rævene ude,  så ræveproble-
met skal løses af jægerne. 
                                                Palle 

Fårene blev sat ud i efteråret for at afgræsse området omkring Sletterspidsen. 
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Farvel Nekrolog for Kurt Johansson (6/12 1936 - 1/9 2015) 

      Elly Hansen  (2/6 1926 - 5/11 2015 ) 

Curtis min ven, nu er du draget ud på den sidste rejse, du er taget 
over på den anden side, jeg tror, du har fået en oplevelse ud af rejsen, 
som på alle de mange rejser, du altid har taget. For du forstod at suge 
til dig af alt det, der kunne give dig viden, indsigt og forståelse for 
livet omkring dig.  
Du var et helt igennem unikt menneske, der rummede høj som lav, 
tobenede som firbenede, alle var velkomne hos dig, din dør var altid 
åben. I din verden var ingen dumme, nej, de var ukloge, men du 
dømte aldrig, det man betroede til dig kom ikke længere. 
Du var ærlig, hos dig fik man ren besked, der blev ikke pakket noget 
ind i gavepapir. 
Jeg savner vores købmandsture og strandture, jeg savner din have, 
hvor vi havde så mange gode stunder og dit dejlige køkken, hvor vi 
havde så meget godt samvær og sjov, men også dybe samtaler om 
det, der foregik mellem himmel og jord. 
 
Jeg savner min åndelige føde, for det gav du i rigt mål. 
 
Du var glad for mennesker og festligt lag, så nu er der i hvert fald 
ikke kedeligt i Guds rige længere, nu hvor du er ankommet. 
 
Jeg savner dig helt op til stjernerne og tilbage igen. 
 
GOD REJSE, MIN VEN – VI SES ?                                            Gitte 

Tak. 

I forbindelse med Ellys død og bisættelse vil vi gerne sige tak 
for al venlig deltagelse.  

På familiens vegne, Preben og Ingrid. 

 

Kurt forbereder sin sidste oplæsning til 
Turismens dag. Herunder Kurts gravsted 
på Lillerød Kirkegård. 

Elly som vi husker hende. Elly var Femøs hukommelse, og dronnin-
gebesøget var en stor og uforglemmelig dag. Elly kom til Femø un-
der 2. verdenskrig, arbejdede hos Ernst Grymer, blev gift med Ejnar 
og fik børnene Preben og Ingrid. Elly var også færgens gudmor. ILB 

Helge Clausen  
 
Den gamle graver, Helge Clau-
sen, har gennem årene tilbragt 
mange timer på Femø Kirke-
gård. Mandag d. 7. september 
blev han selv stedt til hvile på 
Femø Kirkegård på familiegrav-
stedet, hvor også Maren ligger. 
Helge blev 94 år gammel. Bu-
ketten på billedet var på vej hen 
til Helges grav.                     ILB 
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50 års jubilæum som selvstændig landmand 
Halvtreds år som selvstændig land-
mand, det er godt nok noget af en 
bedrift. Vi ønsker Torben Frederik-
sen tillykke med det imponerende 
jubilæum, som var d. 18. oktober. 
Torben er ud af en rigtig gammel 
Femøslægt, han er 8. generation på 
Grønnegård. Og så var det endda 
lige ved, at Torben havde valgt Cy-
pern frem for Femø.  

Juli 1965 kom Torben hjem fra 
militæret og deltog om sommeren i 
arbejdet hos sin far på Bakkegår-
den. Året efter skulle han på Næs-
gård Landbrugsskole, for at han 
ville være landmand, var han ikke i 
tvivl om. Men at han kom til at kø-
be Grydemosen på Femø som 21 
årig var egentlig ikke noget, han 
lige havde planlagt. 

Grydemosen på 10 ha. havde stået 
til salg et stykke tid, da ejeren, Jør-
gen Grymer, døjede med dårligt 
helbred.  Der havde været interes-
serede købere, men de kunne vist 
ikke blive enige om prisen. Jørgen 
spurgte så Torben, om han kunne 
tænke sig at forpagte den. Torben 
svarede, at han snarere overvejede, 
om han kunne magte at købe et 
landbrug – og det var ikke ensbety-
dende med, at det skulle være her 
på Femø. Jørgen Grymer ville ger-
ne sælge og foreslog, at Torben 
skulle komme og se på gården. 
Forhandlingerne kom godt i gang, 

og de aftalte, at Torben skulle 
komme igen et par dage efter 
sammen med sin far. 

I mellemtiden blev Torben kon-
taktet af militæret, om han kun-
ne tænke sig at tage til Cypern, 
og det kunne han godt. Allerede 
få dage efter skulle han give be-
sked for kort efter at stille i Jæ-
gerspris. 

Torben var i syv sind, da han lør-
dag formiddag tog til møde med 
Jørgen sammen med sin far. Tor-
ben ville have ca. 5000 kr. slået af 
i pris, så der kunne blive råd til et 
badeværelse.  
Men prisen på gården lå åbenbart 
meget fast, så handlen var lige ved 
at ryge i vasken. Torben og hans 
far sagde pænt farvel og gik ud til 
bilen. Jørgen stod på trappen, og 
lige da de skulle til at sætte sig ind, 
råbte han: ”I kunne da også kom-
me og få eftermiddagskaffen”. 
Torben fangede straks undertek-
sten og sagde til sin far: ”Der slog 
han af i prisen!” Så om eftermidda-
gen faldt handlen på plads. 

Det var d. 18. oktober, samme dag 
som Torbens mormor fyldte 80 år. 
Hun var barnefødt, der hvor Anette 
og Torben bor nu, som enke boede 
hun på Grønnegård hos Torbens 
morbror John. Grønnegård var på 
32 ha og John var 7. generation fra 
far til søn. Fødselsdagen skulle na-

turligvis fejres. Da Torben ankom 
om aftenen, fortalte han sin mor-
mor om handlen. Hendes kommen-
tar var: ”Så bliver det aldrig til no-
get, at du kunne tænke dig at over-
tage Grønnegård en dag.”  

Det gjorde det dog alligevel. Med 
årene er der blevet udvidet løben-
de, og i 1980 overtog Torben den 
gamle slægtsgård. Den var i så dår-
lig stand, at den blev revet ned, og 
der blev bygget en ny lade. Navnet 
Grønnegård var tinglyst på ejen-
dommen, så det er fulgt med. 

Torben har lige fra starten af inte-
resseret sig for at arbejde med spe-
cialafgrøder. Torben fik lavet den 
første maskine, der kunne så asier, 
samtidigt med at den lagde plastik 
hen over frøene, så man fik et lille 
mini-drivhus.  
Han såede det første år hele Gryde-
mosen til med asier, og han fore-
stiller sig, at der nok var mange 
lokale, der korsede sig. Det var 
noget af et lotterispil, men det gik 
da så godt med asierne, at han kun-
ne betale sit landbrugsskoleophold, 
og hen ad vejen blev der også råd 
til en bil. 

Mange folk har gennem årene ar-
bejdet hos Torben, for driftformen 
med specialafgrøder har krævet 
mange hænder. Anette og Torben 
har stadig nok at se til.    

                                               ILB        
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I forbindelse med skolestarten 
2015 for de nye elever blev skue-
spilleren Anders Bircow i en tv-
udsendelse spurgt, om han kunne 
huske sin første skoledag. Han hu-
skede, at han glædede sig til at 
komme i skole for ”nu var han no-
get”. Han var skoleelev. 
Det fik mig til at tænke over min 
egen situation, hvor jeg gennem 
tiden havde mange oplevelser, der 
kunne tolkes på samme måde. 
Jeg startede i ”Pogeskolen” (svarer 
til 0. klasse i dag) som 5-årig kort 
før min 6-års fødselsdag. Der var 
ca. 2 km. mellem mit hjem og sko-
len - en strækning jeg gik på mine 
unge ben. Hen på sommeren ville 
jeg så gerne vise min lillebror på 3 
år, hvor skolen lå. Vi gik derhen 
og hjem igen. Jeg troede, det var 
en god gerning, men mine forældre 
delte ikke min begejstring for sko-
len og kvitterede med en regulær 
røvfuld. 
 
Tiden gik og efter ni lange år, blev 
jeg konfirmeret og kom ud af sko-
len og ud at tjene bønder. ”Nu var 
jeg noget”. Da jeg som 18-årig fik 
kørekort ”var jeg noget”. Da jeg 
forlod højskolen som delingsfører 
og landbrugsskolen som udlært 
landmand ”var jeg noget”. 
Kort efter blev jeg gift med Edith. 
Jeg blev optaget som politibetjent 
på prøve og 2 år senere fastansat 
som tjenestemand. ”Nu var jeg no-
get”. 
 
Edith og jeg købte hus i Køben-
havn, senere et husmandssted ved 
Stevns og derefter en gård i Bø-
gesø. Hver gang kunne jeg sige, 
”at nu var jeg noget”. 
Ved fælles hjælp drev vi gården 
med en besætning på ca. 200 stk. 
køer, kvier/tyre og kalve på knapt 
100 ha. jord, medens jeg stadig gik 
på arbejde. Efter nogle år blev det 
for meget, så jeg skulle vælge mel-
lem 2 job, som jeg kunne lide.   

Det blev landbruget, der blev fore-
trukket. Selv om jeg selv havde 
søgt min afsked fra politiet, var det 
en deprimerende oplevelse, da jeg 
skulle aflevere stav, pistol og poli-
tiskilt. ”Nu var jeg ikke noget”. 
På det landbrugsfaglige niveau lå 
vi ikke i top, men vi lå i den bedste 
halvdel af de landbrug, vi kunne 
sammenligne os med både drifts-
mæssigt og økonomisk. 
På det organisatoriske område var 
jeg i flere landbrugsrelaterede og 
politiske bestyrelser og havde flere 
betydningsfulde formandsposter. 
”Her var jeg noget”. 
Grundet begyndende helbredspro-
blemer blev gården solgt til en ung 
landmand. 
 
En oplevelse, der satte sig i min 
erindring var, da en foderstofhand-
ler, der var kommet hos os i mange 
år, kom for at handle. Jeg viste 
ham gårdens nye ejer, som også 
var på gården den dag. Handels-
manden vendte mig straks ryggen 
og gik hen til den nye ejer. Han 
hverken sagde farvel eller tak for 
handlen gennem tiderne. ”Du er 
ikke noget”. 
Der manglede nogle få år, inden 
jeg kunne gå på efterløn, men det 
betød ikke noget. Med den erfaring 

jeg havde fra min fortid og køre-
kort til lastvogn med hænger, skul-
le det nok gå, men for at blive en 
mere attraktiv arbejdskraft, tog jeg 
truckcertifikat suppleret med et 
krancertifikat og senest en yacht-
skipper-eksamen. Jeg søgte den 
ene stilling efter den anden, men 
ingen kunne bruge min arbejds-
kraft. De søgte stillinger var altid 
besat til anden side. ”Du er ikke 
noget”. 
 
Under disse omstændigheder valg-
te jeg at nedsætte mig som ”Mini-
entreprenør” med skovl og en 
værktøjskasse. ”Så var jeg dog 
lidt” og tjente til livets ophold. 
Der er en grund til, at vi i Dan-
mark har indført efterløn og folke-
pension. Arbejdsevnen og hukom-
melsen bliver ringere og ringere. 
Vi har det godt og nyder vor alder-
dom her på Femø, men lidt over-
ordnet set, fra vi begynder i skolen 
til vi når 40 – 50-års alderen går 
vor arbejdsevne og viden opad, for 
derefter at flade ud og falde. 
Det skal ikke være nogen hemme-
lighed, at jeg glæder mig, hver 
gang nogen har brug for min hjælp 
enten det er herhjemme, på værk-
stedet eller ude i landskabet. ”Så er 
jeg da lidt endnu”.   Arne Andersen 

Om at bli' gammel 

 

Femø er heldig at have Arne og andre energiske handymænd. Her er formand 
Jørgen og bestyrelsesmedlem Ove ved at lave ny Høkertrappe med gelænder. 
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Nye kræfter på Højriis  

Det er en fornøjelse at informere 
om, at jeg har udlejet Højriis for et 
år og med forkøbsret til en aftalt 
pris. 
Lejerne Jacob, hans kæreste Mi-
rielle og vennen Anders bliver nye 
tilflyttere på Femø, men ikke nok 
med det, de vil give Femø en ny 
dimension med en række kurser 

inden for sundhedsområdet samti-
dig med, at de vil bevare det, der 
allerede eksisterer, bed & break-
fast, galleri og bridge, hvor Jenny 
og  jeg fortsat vil komme 5 week-
ender om sommeren og give et nap 
med.  Det er en ønskeaftale for os, 
der kan bevare relationen til Femø 
og sikre fremtiden for både Højriis 

og øen med 3 nye dynamiske be-
boere, der er rige på ideer opfyldt 
af et ønske om at være med til at 
øge kendskabet til øen. 
Personligt siger jeg og Jenny en 
foreløbig tak for al den venlighed 
og imødekommenhed, vi har mødt 
på øen. 
                  Poul Vestervig Poulsen 

Nye kræfter på Højriis 
Vi tre nye Femø-boere lover liv på 
Højriis hele året rundt. Uden for 
sæsonen vil der nemlig komme 
kursister til vores forskellige arran-
gementer med sundhed for krop og 
sjæl. Og om sommeren holder både 
bed and breakfast, café og galleri 
åbent som vanligt.  
Vi er så glade og fulde af forhåb-
ninger. Både i forhold til at leve 
vores livsdrøm ud med at hjælpe 
folk til et bedre liv og til at drive 
Højriis. Og så selvfølgelig til det 
rolige liv på en ø. 
Vi er kæresteparret Mireille på 30 
og Jacob på 40, der 1. november 
rykkede sammen med vennen An-
ders på 33 ind på de mange kva-
dratmeter på Askhavnsvej. 
Jacob, som indtil november arbej-
dede fuld tid med online markeds-
føring i København.  

Mireille, der kommer fra en travl 
stilling i en børnehave og har en 
uddannelse som NLP-terapeut samt 
instruktør yoga og mindfulness for 
børn.  
Anders, som har en baggrund som 
psykoterapeut, har længe drømt om 
at kunne kombinere sit terapeutiske 
arbejde med fysisk sundhed.  
Det første hold gæster kommer al-
lerede mellem jul og nytår, hvor 
der er fuldt booket på Højriis. De 
skal deltage i et arrangement over 
tre dage, hvor den står på fysisk og 
mental udrensning gennem et væld 
af aktiviteter. Herunder meditation, 
yoga, sund mad samt shamanisti-
ske ceremonier.  
Vi indrømmer, at vi var lidt nervø-
se for, om vores gæster kunne lok-
kes helt til Femø. Men det var hel-
digvis ikke noget problem. 
Krop og sjæl hører sammen. Vil 

man udvikle sig som menneske, 
skal man være i bevidsthed på beg-
ge planer. 
Vi tre venner har masser af idéer 
på tegnebrættet: Udrensningskure, 
produktion af tørrede frugter og 
længere ophold for forfattere eller 
andre kunstnere på jagt efter et sted 
til fordybelse er bare nogle få ek-
sempler. Men vi er enige om, at vi 
ikke ønsker at have lige så travlt, 
som det liv, vi levede i hovedsta-
den.  
Og vi vil selvfølgelig også tage os 
tid til at lære Femø og alle dem, 
der bor her, at kende. Vi har allere-
de spist kroens dejlige mad, været 
til kirkekaffe og generelt mødt en 
masse søde folk. Og vi glæder os 
til at holde åbent hus mandag d. 7. 
december. 
Kærlig hilsen          

Mireille, Anders og Jacob 

Indbydelse> Åbent Hus på Højriis 
 

Mandag d. 7. december inviterer vi alle på gløgg og æbleskiver mellem 15.00 og 17.00.  
Vi glæder os til at hilse på så mange som muligt og til at svare på spørgsmål  om vores projekt her på gården. 

Vi håber, at der kommer så mange som muligt.  
 

Kærlig hilsen  Mireille, Anders og Jacob 

Overnatning på Birket Gule Skole 
 Medlemmerne af Foreningen Den gule 

Skole kan overnatte på Skolen. Med-
lemskab koster kr. 100,- på årsbasis. 
Indmeldingen dækker første overnat-
ning. De efterfølgende overnatninger 
koster 100,- kr. per seng i dobbeltvæ-
relse. Sengetøj og håndklæder er med i 
prisen. Tilmelding nu gælder også for 
2016.  

Når man har brug for at overnatte, kan 
man booke på mail pitstop@birket.dk 
eller ringe til følgende mobilnumre:  
Finn Chemnittz 6173 7913 
Libuse Müller 4014 8196 
Willy Molin 2026 7675 
Det er altid godt at bestille i god tid, 
sådan at vi kan sætte varme på, men 
som regel er vi også i stand til at klare 

overnatningen selv med meget kort 
varsel (fx i tilfælde af at man kommer 
for sent til sidste færge) 
Med venlig hilsen Libuse Müller 
Birket Gule Skole 
Bandholmvej 101-103 
4943 Torrig L 
Bank: 0693 0002970872 
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Nyt fra Femø Idrætsforening 

Lej Femø Kursuscenter 
til din helt egen  
private fest. 
 
Du kan leje lokaler til fester mv. 
og sætte dit eget personlige præg 
på arrangementet. 
Du står selv for indkøb af mad og 
drikkevarer, borddækning og mad-
lavning. 

Leje af Kursuscentrets  
fælleslokaler: 
Festsal på 75 m2, spiselokale på  
45 m2, TV-stue på 35 m2 og  
3-delt køkkenregion med grovkøk-
ken, fremstillingskøkken og opva-
skekøkken. 
 
Vi kan også levere  
mad ud af huset! 

Pris for leje af lokaler  
og leje af service: 
Kr. 4.900,-. 
 
I forbindelse med arrangementet 
kan 2-4 sengs-værelser 
tilvælges efter behov fra kr. 500,- 
pr. værelse. 

Med venlig hilsen 
Pia og Asger 

 

 

Gymnastik: Der er 12 personer
(kvinder) tilmeldt. Det foregår un-
der kyndig ledelse af Eileen Chri-
stensen. Der er rigtig god stem-
ning. Alle er meget velkomne til at 
deltage, selvom man ikke kunne 
være med fra starten. Vi har søgt § 
79 midler ved Ældresektoren i 
Lolland Kommune for året 2016. 
Pengene skal dække nogle af ud-
gifterne foreningen har for at leje 
kroens lokale til formålet. 
Vikingerne: Igen i år er tre raske 
piger fra Femø fortsat med at bade  
i havet ved havnen. Det er  menin-
gen at de vil gøre det hele vinter-
halvåret. 
Fodboldbanen: Bjarne Nielsen har 
slået græs på hele sportspladsen i 
år. Med sin egen store  
græsslåmaskine har han slået ba-
nen 13 gange, så det har været en 
fornøjelse at se vores velplejede  
 

fodboldbane i hele sæsonen. Vi 
takker Bjarne for sin indsats, og 
krydser fingre for, at han til næste 
år kan hjælpe os igen. 
Fiskekonkurrence: Der var til-
meldt 12 lystfiskere til at dyste om 
titlen som årets Femø Lystfisker.  
Fredag den 14. oktober kl. 12.00 
mødte de fleste fiskere i Havnehø-
keren, hvor startskuddet  gik.  
Folk spredte sig over det meste af 
vestkysten. Efter godt 2 timer kom 
den første meldning på  
Facebook, hvor Thomas Warnar 
kunne meddele, at han havde fan-
get en havørred på 1,3 kilo ved   
stranden for enden af Nystænge-
vej. Selvom der blev fanget flere 
fisk, nåede de aldrig at  komme i  
nærheden af de 1,3 kilo og 59 cm 
havørred, som i øvrigt er den stør-
ste fisk fanget nogensinde  
under konkurrencerne. Således  
blev Thomas kåret til Femø Lyst-
fiskemester 2015 i Havnehøkeren  
 

kl. 1200 lørdag den 15. oktober.  
Et billede af fisken og fiskeren 
kommer til at hænge i Havnehøke-
ren ved siden af de tidligere me-
stre, ligesom han får æren af at 
opbevare pokalen til næste år. 
Kajakkerne: På grund af det milde 
vejr, er kajakkerne først taget 
hjem i november måned.  
Interessen for at bruge kajakkerne 
har været stor. Der er også nogen 
som gerne vil bruge surfboards til 
at padle med. Det kan være, at vi 
til næste år skal investere i nogle 
flere padler til det formål. 
 
Idrætsforeningen afholder Faste-
lavn på Femø Kro lørdag den 20. 
februar kl. 14.00. Der vil blive 
mulighed for at købe et støttemed-
lemskab á 20 kroner. 
Generalforsamling: Lørdag den 
20. februar kl. 13.00 afholder for-
eningen sin årlige generalforsam-
ling på Femø Kro. 

 AKUTHJÆLPERNE 
   på kursus lørdag  
    d. 14. november 
Akuthjælperordningen 
fungerer rigtig godt. 
Ringer man 112, bliver 
akuthjælperne også alar-
meret. Akuthjælperne er 
med til at sikre tryghe-
den i dagligdagen. De 
skal jævnligt på kursus, 
så deres viden og kun-
nen er up-to-date. 
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Gudstjenester i Femø Kirke 
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Menighedsrådet: 
Formand   
og sekretær: Edith Andersen, Askhavnsvej 77  Femø  4930 Maribo,  tlf. 5576 2124 
Næstformand, sekretær  
og sognepræst: Pia Pape, Lyngmosevej 8   Birket 4943 Torrig L. tlf. 5493 7071 
Kasserer:   Anna Grenaae, Askhavnsvej 16           Femø   4930 Maribo     tlf. 3670 6398 
Kirkeværge:  Lis Christoffersen, Askhavnsvej 73 Femø, 4930 Maribo tlf. 5544 5191 
Medlem:   Grethe Danielsen, Præstevangen 3,  Femø,  4930 Maribo tlf. 5471 5060 
Medlem:  Helen Larsen, Askhavnsvej 80,  Femø, 4930 Maribo tlf. 5471 5165 
Kirkebilen  Kører til alle tjenester og er gratis.  
   Den bestilles mandag - fredag, mellem kl. 9.00 og 12.00   tlf. 5471 5040 

Sognepræst for Birket-Femø pastorat, Pia Pape, Lyngmosevej 8, Birket, 4943 Torrig L.  tlf. 5493 7071 

Organist:   Vakant 
Graver:   Georg Brack Træffes mandag -  torsdag mellem kl. 09.00 og 12.00 på tlf. 2054 1980 
Kirkesanger:  Birgit Jensen 

December 
Juleaften ………………………………………….. klokken 9.30 
 
Januar 
Septuagesima 24. januar………………..………… klokken 13.30 
 
Februar 
Første søndag i fasten 14. februar……………….... klokken 13.30 
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Beretning for Femø Menighedsråd 2015 

I det år der er gået, er der sket me-
get, og vi vil her prøve at fortælle 
om de væsentligste opgaver, som 
Menighedsrådet har sat i værk og 
har arbejdet med. 
 
Den største opgave i år var ubetin-
get arbejdet med at få lagt nyt tag 
på Præstegården og nyt tag på ka-
pellet. 
 
Vi kontaktede fra start Vagn Pe-
dersen, dels fordi det var ham, der 
var formand, da kirken fik nyt tag, 
og dels fordi ingen af os i Menig-
hedsrådet havde forstand på at reg-
ne tilbud ud og udføre byggetilsyn. 
Vagn tilbød for et vederlag at ind-
hente de fornødne tilbud og at føre 
løbende tilsyn med byggeriet.  
Alt det klarede Vagn rigtig godt. 
Der er for os ingen tvivl om, at de 
penge var godt givet ud. 
Starten var april 2015, og hele ar-
bejdet blev meldt færdigt juni 
2015. 
 
Vi fik bevilliget 610.000 kr. fra 
Provstiet. Der kom lidt mere på, 
ting vi ikke kunne forudse. Det 
viste sig, at fronten på kvisten var 

skæv og skulle rettes op. 
Slutresultatet blev 627.357 kr. med 
en merudgift på 17.357 kr.  
En særlig tak til Vagn for et godt 
tilsyn og en stor tak til medarbej-
derne for oprydning og rengøring 
efter byggeriet. 
 
Opgangen til 1. sal fik sat væv op 
og blev malet. Loftet på graver-
kontoret blev repareret til en sam-
let pris 18.025 kr. 
 
Der er indgået en ny aftale med 
Lolland Kommune vedrørende leje 
af Præstegården. Aftalen løber 
frem til 31-12-2018. 
 
Et enigt Menighedsråd har beslut-
tet at stoppe med ”Femø Klassisk” 
efter 25 år. 
Vi kan ikke få enderne til at nå 
sammen. Lolland Kommune gav i 
år 25.000 kr. fordi det var 25 års 
jubilæum. Ole Smed gav gratis 
buskørsel og trods mange ansøg-
ninger til diverse fonde fik vi kun 
tilskud fra to på i alt 14.000 kr. 
Endnu engang endte vi således 
med et underskud på i alt 42.000 
kr. Vi har derfor truffet den tunge 

beslutning at stoppe ”Femø Klas-
sisk”. 
Men fortvivl ikke. Der kommer i 
foråret og sommeren tre musik-
gudstjenester med gospelkor, klas-
sisk musikindslag og sang. Vi ser 
fortrøstningsfuldt på sommeren. 
Jazzkoncerten i kirken bliver som i 
de foregående år, og de unge fra 
jazzen låner Præstegården på linie 
med de foregående år. 
 
Torsdag d. 22. okt. var der offent-
ligt regnskabsmøde samt oriente-
ring om eventuel omlægning af 
Kirkegården. 
Vedrørende omlægning af kirke-
gården var alle enige om, at der 
ikke skulle ske de store forandrin-
ger, de gamle sten skulle blive stå-
ende, da det er sådan en landsby-
kirkegård skal se ud.  
 
Anna aflagde en udførlig beretning 
om regnskab og budget. Budget 
for 2016 blev vedtaget.  
 
Tak til alle medarbejdere for en 
rigtig god indsats gennem hele 
året. 
                      Menighedsrådet 
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                            Pia Pape 


